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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

Szentmise bevezetése

Szeretettel köszöntöm a Testvéreket, akik ezen a pogány hétvégén is eljönnek a templomba. 
Ez már általános, hogy amikor ilyen hosszú hétvége van, akkor a templomok még inkább 
kiürülnek. Viszont ma mi Pünkösdöt ünnepelünk. Az elmúlt vasárnap azon gondolkodtunk, 
mi lesz a világgal, mi lesz az emberrel és van-e valamilyen orvosság. Pünkösd ünnepe isteni  
válasz a világ számára, és a világ jövője egy lelki alapra rendeződhet. A kérdés, ezt már múlt 
vasárnap is megpendítettem, el tudjuk-e fogadni a szeretet hatalmát. Ugyanis az új világnak, 
az  új  életnek  a  sorsa  ezen  dől  el.  Hiszen  a  szeretet  hatalma  Krisztus  üdvösséget  szerző 
szeretete.  Pünkösdkor  pedig  azt  az  ígéretet  kapjuk,  hogy  a  Lélek  befogadásával 
újjászülethetünk és azok az emberek, akik ezt az igent vállalják, azok az új világnak az alapja,  
azok az új világnak a hordozói. 

Ezen a mai ünnepen a Lelket hívogatjuk, hiszen a Lélek ajándék, ahogy hallottuk is, ajándékra 
pedig várni kell, és ha a Lélek azt ígéri, hogy eljön – Jézus ígérte, hogy eljön a Lélek, az ő  
Lelke – akkor hívogatni kell a Lelket. Ezért ezen a mai ünnepnapon a Szentlelket hívogatjuk a 
szentmiséken, a  hitbéli összejöveteleken,  hogy aztán erre az alapra egy új életet építhessünk, 
a jövőt. 

Szentbeszéd

Kedves  Testvérek!  Kérdéseink  vannak,  gondjaink,  problémáink,  válaszokat  keresünk. 
Pünkösd ünnepe isteni válasz az ember mindennapi gondjaira, az ember jövőjével kapcsolatos 
terveire  vonatkozóan,  válasz az  Istentől.  Ahogy már említettem: a  múlt  vasárnapon ezt  a 
kérdést vetettem föl: mi lesz a világgal, ha az igazságot az igaztalanság rabságában tartják? 
Rögtön válaszolok is rá: istentelen világ. Mi lesz az emberrel, ha az életet a halál rabságában 
tartják? Megszületik a halál kultúrája. Ez a válasz. Hiszen hallottuk a mai szentleckében is, 
aki  magának él,  az a  halál  kultúráját  terjeszti.  Aki  a  lélekből  él,  az Isten tervei  szerint  a  
másikért él, az élet kultúráját terjeszti. 

Ezért a sajátos kérdés-válasz: elfogadjuk-e Krisztus szeretethatalmát? Azt az ajánlatot, amit 
Jézus  Krisztus  hozott  el  nekünk,  hogy  életünk  legyen,  bőségben  legyen,  örömünkre, 
boldogságunkra, egymás gazdagítására. Ezt a hatalmat, mert a szeretet hatalom. Akár persze 
egy ókori egyházatyának a nagyon kedves megjegyzését is mondhatom: a szeretet a Lélek 
lélegzése  bennünk.  Az  isteni  Lélek  lélegzése  bennünk,  hiszen  Jézus,  amikor  elbúcsúzott,  
akkor azt mondta, elküldöm nektek a Lelket. Jézusnak a Lelkét, ismerhetjük meg, és hogyha 
ezt a Lelket engedjük be az életünkbe, akkor új életünk támad, isteni életünk támad és a Lélek 
élete mindennek az alapja és mindenek fölé emel bennünket. 

Ezen a mai vasárnapon azon kell elgondolkodnunk, hogy mindez hogyan? Ugyanis a Lélek 
annak  az  új  kultúrának,  annak  az  új  eszmeiségnek  az  alapja,  amit  mi  kereszténységnek 
mondunk. Persze az eszmék rendkívül fontosak, de az eszmék se érnek semmit, ha nem árad 
belőlük erő. Egy biztos, hogy a kereszténység egy olyan eszme, amire mindenki odafigyel, 
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amivel mindenki valójában barátkozik. Csakhogy ez önmagában semmit se ér. Csak akkor, ha 
engedjük, hogy az eszme a hatalmába kerítsen bennünket, és akkor ebben az esetben lelki erő 
jelenik meg általunk ebben a világban. 

Pünkösd pontosan ezt az üzenetet jeleníti meg, hiszen Pünkösd a Lélek eljövetele, aki akarja, 
befogadhatja. Pünkösd az Egyház születése napja. Abból az Egyházból, amit Jézus Krisztus 
alapított, evilági történet lesz. Ha szebben akarom mondani, egyháztörténet lesz, és ebben az 
Egyházban,  ha  mi  a  Lélekből  élünk,  ha  mi  az  életet  szolgáljuk,  akkor  ez  az  Egyház  az 
üdvösséget szolgálja, a világ üdvösségét és egymás üdvösségét. 

Hogy mit  jelent  ez,  hogy egy Lélekre  alapozott  világ? Helyreáll  a  koordináta-rendszer,  a 
horizontális értékek megjelennek és a vertikális érték megjelenik ebben a világban. Szentlélek 
ajándékairól lehetne beszélni, amikor a horizontális valóságot állítjuk magunk elé, lehetne az 
irgalmasság testi-lelki cselekedeteit felsorolni. Hogyha ezek jelen vannak a világban, akkor a 
Lélek formálja és alakítja egymással való kapcsolatunkat, nem pedig a bűn. Vagyis nem az, 
hogy magunknak élünk. 

Testvérek! Végre értsük meg, akkor, amikor ezt a fogalmat halljuk, hogy bűn, akkor mindenki 
konkrét bűnökre gondol. Természetesen így is igaz. Csak a bűn terpeszkedik rá a világra, ha 
az  emberek maguknak élnek –  ez  az  ősbűn!  És  ugyan a  keresztségben azt  valljuk,  hogy 
elveszi ezt az ősbűnt rólunk az Isten, de ettől az ember még nem áll az élet szolgálatában. Ez 
csak akkor történik, ha az ember meghozza döntését is, hogy az életet akarja szolgálni.

És a vertikális igazság: hit az Istenben. Van Isten! Múlt vasárnap erről beszéltem, valójában a 
világ értelme az Isten, az emberi életnek meg értelme és célja. Aki nem célozza meg az Istent  
emberi gondolkodásában, emberi programjai alakításában, az evilági ember lesz. Nem azért, 
mert vannak gyarlóságai, gyengeségei, bűnei, hanem mert kimarad az Isten. 

Kedves jó Testvérek! Ilyeneket hallunk a nagy gondolkodóktól, hogy a teremtett világ hódol 
az Isten előtt. Ilyen tavaszi virág, gyönyörű szép, amikor kilobog az élet a növényekből, a 
virágokból, a fákból, minden élőlényből. Automatikus válasza a teremtett világnak a létért, a 
lét köszönete. A kérdés az, hogy nekünk van-e ilyen automatikus válasszunk, nekünk milyen 
válaszunk  van  az  Istennek?  Hiszen  ha  igaz  az,  hogy  a  Lélek  eljön,  akkor  várni  kell,  ha 
megjelenik ebben a világban, akkor be kell fogadni és ha befogadja az ember, akkor már Isten  
Lelke munkál benne. 

Amikor azt mondjuk, hogy a Lélekre épített kultúra, akkor erre a koordinátára kell gondolni, 
erre a rendszerre kell gondolni. Mert ugyan a Paradicsomban nagy veszteség ért bennünket, a 
kísértő az  istenbarátságunkat  összetörte,  de sokkal  többet  kaptunk helyette.  Sokkal  többet 
kaptunk  az  Isten  megváltó  szeretete  által  azzal,  hogy  Jézus  Krisztus  mindazokat,  akik  a 
Lélekből élnek, azokat hazaviszi az Isten teljességébe. 

A Biblia egy kicsit nekünk nehézkes ahogy fogalmaz: helyet ad nekünk az Isten jobbján. Nem 
jó hallani, mikor az ember azt gondolja, hogy az az értelme az életnek, hogy ilyen vagy olyan 
vagy amolyan székbe kerülünk. Nem. Helyünk van az Isten világában, helyünk van magában 
az Istenben, avagy talán lehetne így mondani, helye van az Istennek bennünk. 

Testvérek,  Pünkösdkor  ezt  az  új  életet  ünnepeljük.  Mert  ha  a  természet  valóban magától  
értetődően ünnepel és így köszönti a nagy Alkotót, a Teremtőt, akkor a kicsi ember hogyan? 
Hát nyilvánvalóan úgy, mert a Lélek bennünk akar élni, és akkor minden azon dől el, hogy ez 
az  Isten  megszólal-e  bennünk,  ez  az  Isten  cselekszik-e  bennünk  és  általunk,  ez  az  Isten 
határozza-e meg az egymással való kapcsolatunkat.
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Egyébként maga az ünnep Jézus Krisztus korában új jelentőséget kapott.  A zsidóknál egy 
aratási ünnep volt ez, hálaadás a termésért. Jézus Krisztus korában már az Egyiptomból való 
szabadulásnak az emlékét idézték föl  ezen az ünnepen, mégpedig akkor,  amikor Mózes a 
Sínai-hegyen az isteni törvényeket átvette az Istentől. Ezt így hívták egyébként akkor, abban 
az időben, hogy a Hetek ünnepe. Húsvét óta hétszer hét nap telt el, az 49 és az 50. nap a  
Pünkösd. A neve is ezt jelenti, görögül a pentekosztosz, az 50-edik. És ennek van még egy 
olyan jelentése is, hogy ez egy nagy esemény. Az 50., az nagy esemény, ez a jubileum. Olyan  
sokszor  fönnakadok  kicsit  azon,  mikor  különböző  meghívók  érkeznek:  10.  évforduló  – 
jubileum. Hát szép szó,  jól  hangzik,  de csak az 50.  a jubileum, és ennek egészen sajátos 
üzenete van a Biblia szerint meg a zsidó történelemben, de erre most nem térhetünk ki. 

Mindenesetre a zsidók számára Jézus korában már ezt az üzenetet hozta. Hálaadás mindenért 
az Istennek az 50. napon, és ez olyan, mint a zsidók életében a jubileum. Az emberek életében 
is  az  50.  házassági  évforduló és  még sok mindent  lehetne  mondani,  hogy az  50.  milyen 
szempontból fontos. Jézus történetében a Pünkösd az emberiség nagy hálaadásának a napja, 
mindenért hálát ad az ember. A Krisztus megváltó művét köszönjük meg. Krisztus megmentő, 
üdvöt hozó életét, halálát köszönjük meg. Hétszer hét nap, tegnap volt a 49. és ma van az 50. 
Nagy ünnep,  valamiképpen arra is  akar bennünket  figyelmeztetni,  hogy mindegyikünknek 
istenkapcsolata is és egymással való kapcsolata is e felé a jubileum felé közeledjen. 

Egyébként  a  zsidóknál,  amikor  a  jubileumi  év  megkezdődött,  azért  jubileum,  mert  az 
ökörszarvból készített tülköt megfújták és ezt hívták így, hogy jóbel, és ebből lett a jubileum. 
Hát milyen jó lenne, ha mindannyian, akik itt vagyunk a legkisebbektől a legidősebbekig, a 
jubileum felé  mennénk,  az  Istennel  való  nagy  esemény  felé,  meg  egymással  való  közös 
történetünkben e felé az esemény felé. 

Egyébként testvérek, nagyon érdekes, engedtessék meg nekem, hogy éppen most ebben az 
esztendőben,  amikor  Pünkösd  ünnepe  meg  a  Nemzeti  Összetartozás  ünnepnapja  szinte 
egybeesik, akkor  azért  gondoljunk  arra,  hogy  ennek  a  mi  Nemzeti  Összetartozásunk 
ünnepének  mekkora  nagy  a  jelentősége.  Ha  arra  törvényre  gondolunk,  amely  törvény 
megalkotta ezt a lehetőséget. Hiszen itt arról van szó, hogy a 21. században, mi magyarok, 
Trianon után, amely számunkra a legnagyobb tragédia, hiszen halálra ítéltek bennünket 1920-
ban. Előtte is próbálkoztak többször a történelem során, most azokat ne idézzük, bár vannak 
nagyon  dicsőséges  események,  amiket  idézhetnénk,  amikor  mi  magyarok  a  helyünkön 
voltunk. Hát persze olyan is volt, amikor nem éppen a legméltóbban képviseltük az isteni 
értékeket, meg a nemzeti értékeket. 

Mindenesetre  2010-ben,  amikor  megszületett  ez  a  törvény, hogy ne a  Trianon tragédiával 
foglalkozzunk állandóan, hanem a jövő felé nézzünk, akkor négyötödös többséggel hozta meg 
a Parlament ezt a törvényt, az ellenzék is csatlakozott ehhez, és ennek a törvénynek az unikum 
volta, az egyedülisége az volt, hogy ebben a törvényben megfogalmazták: Isten a történelem 
ura. Nem véletlen, hiszen visszagondolni nekünk 1920-ra, a Trianoni békediktátumra, nem 
egyszerű.  De  ez  az  a  2010-ben  meghozott  törvény,  amióta  a  nemzeti  összetartozásunkat 
erősítjük és éljük, pontosan ezzel. 

Valahol azt olvastam, hogy a 21. században biztos, hogy egyetlen egy nemzet életében sem 
fordult  ilyen  elő,  hogy  megfogalmazták  volna  akármilyen  előterjesztésben,  hogy  Isten  a 
történelem  ura.  És  ezzel  egy  lelki  síkra  vittük  ezt  az  ügyet  és  állt  helyre  bizonyos 
értelemben hitbelileg  is,  keresztény  múltunk  szempontjából  is,  történelmi  múltunk  meg 
jövendőnk szempontjából is,  helyreállt  egy rend, legalábbis a megfogalmazásban. A többi 
rajtunk múlik.
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És  ez  pontosan  azt  jelenti  hogy  a  horizontális  meg  a  vertikális  rend  helyreállt.  Minden 
magyar nemcsak, hogy összetartozik, hanem szövetségese egymásnak, erősebb összetartozás 
ez. És minden magyar ha hűséges akar lenni ehhez a törvényhez, nem csak szép előadásokat 
tartani  ezen  a  napon  meg  emlékezni,  esetleg  jó  programokat  megfogalmazni,  hanem 
mindannyian egységben, hűséggel az Istenhez. Ha így tetszik, majdnem hogy azt merném 
mondani,  hogy  ez  a  csodálatos  program,  ez  a  magyarok Pünkösdje,  a  magyarok nemzeti 
Pünkösdje.  Amikor  hitet  teszünk  amellett,  hogy  egymással  életre-halálra  szövetkezünk, 
összetartozunk és minden magyar fontos, és egymással ilyen közösségben vagyunk és az Isten 
felé is hűségben és hűséggel.

Testvérek! Elnézést kérek, hogy ezt a kérdést ide merészeltem hozni. Mert ez egy pünkösdi 
esemény,  ez  a  törvény  azt  a  lelki  alapot  jelenítette  meg,  amire  lehet  emberi  közösséget  
alapozni  és  amely  közösség  akkor  erős,  ha  Isten-hűség  tartja.  Minden  megemlékezés  – 
örültem, sok volt – nagyon fontos, hiszen mindez egy kicsit a vágyainkat is, a terveinket is 
megfogalmazza, meg egy kicsit a jövőnket is. És ha mi mindazt megtesszük hitünk szerint és 
egymásért való felelősséggel, akkor reménykedhetünk abban, hogy a többit elvégzi az Isten. 
Ami a mi dolgunk, végezzük el, a többit várhatjuk az Istentől. 

+  A M E N  +

Szentmise befejezése

Kedves  testvérek!  Pünkösd  van,  kérjük  a  Jóisten  kegyelmét,  hogy  valóban  életünket, 
közösségeinket,  országunkat,  Kárpát-medencét  a  Lélek igazságaira  építsük.  Mindegyikünk 
tisztában van az igazsággal. Az igazi összetartozás, szolidaritás egymással és hit az Istenben, 
a kettő összetartozik. Azért is vettem fel ezt a miseruhát, nem azért, hogy mutogassam, hogy 
ilyen  is  van,  hanem  mert  a  krisztusi  szeretet  hatalma  a  szolgálat,  a  Szeretetszolgálat. 
Különben  nincs  és  bizony  mindegyikünk  egyéni  élete  is,  családi  élete  is,  közösségeink, 
nemzetünk élete is a szolgáló szeretet útján újulhat meg. Különben becsapjuk a világot is, 
meg becsapjuk magunkat is. Jóisten segítsen bennünket ebben a nagy isteni tervben, ennek a 
megvalósításában.

Holnap Pünkösdhétfő, reggel 9 órakor lesz szentmise. Ez is nagyon érdekes. Akkor, amikor 
eldöntötték, hogy Pünkösdhétfőn is munkaszüneti nap van, akkor nem az egyházak voltak, 
akik azt mondták, hogy szentmise is legyen, hanem ez bent volt a törvényben. Hol tartunk 
attól?  Sajnos  nem  jó  irányba  megyünk,  hanem  vissza  kellene  fordulni  a  Szent  István-i 
örökséghez, mert különben nem az élet útját járjuk. A mai ünnep, Pünkösd ünnepe bátorítson 
bennünket  abban,  hogy boldogító  az  életet  szolgálni,  boldogító  egymásért  élni.  Különben 
egymás  útját  gáncsoljuk és  egymás  életét  szegényítjük  el,  és  akkor  az  álmaink világában 
maradunk. Isten Jézus Krisztus áldozata útján a tettek világába hív bennünket!

+  Á L D Á S  +
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